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»نمایشگاه توانمندی  های تولید داخلی« چندسالی 
است که در محل حسینیه امام خمینی )ره( برپا می شود. 
امسال هم در این نمایشگاه شرکت های دانش بنیان 
در بخش های »انرژی«، »صنعت نفت و پتروشیمی«، 
»صنایع خودروسازی«، »معدن و صنایع معدنی و فلزی«، 
»ارتباطات و فناوری اطلاعات و ساخت ماهواره«، »صنایع 
ی«، »تجهیزات پزشکی«، »صنایع  ز غذایی و کشاور
دستی«، »حمل و نقل هوایی، دریایی، ریلی و زمینی«، 
»صنایع نساجی« و »مسکن و لوازم خانگی« آخرین 
دستاورد ها و تولیدات خود را به نمایش گذاشته بودند. 
 مهم  ترین ویژگی نمایشگاه امسال که رهبر معظم انقلاب
 از آن بازدید کردند، تولید داخل با محوریت شرکت های 

دانش  بنیان و زنجیره تامین تولید بود. 

ی  ر یست بوم نوآو یرساخت های ز مدیرکل دفتر توسعه ز
ی در ساماندهی  یاست جمهور ی ر معاونت علمی و فناور
ی در گفت و گو با  ی و نوآور یرساخت های فناور و توسعه ز
»فرهیختگان« درباره بازدید مقام معظم رهبری از نمایشگاه 
توانمندی های داخل گفت: »دوشنبه 9 بهمن ماه نمایشگاه 
زنجیره های  توسعه  در  دانش بنیان  شرکت های  نقش 
صنعتی کشور برپا شد که در آن شش زنجیره مختلف اعم 
... انتخاب شده  از انرژی، صنعت، سلامت، حمل و نقل و
و شرکت های دانش بنیانی که در این حوزه ها نقش فعال و 
کلیدی داشتند، در این نمایشگاه که در حسینیه امام )ره( 

برپا بود، حضور پیدا کردند.« 
او به تفاوت این نمایشگاه با سال گذشته اشاره داشت و 
تصریح کرد: »نمایشگاه سال گذشته به صورت دستگاهی 
برگزار شده بود. یعنی هر وزارتخانه ای شرکت های دانش بنیان 
مرتبط با خودش را به نمایشگاه آورده بود؛ اما امسال این 
نمایشگاه به صورت موضوعی برگزار شد؛ یعنی به طور مثال 
در حوزه سلامت، همه شرکت های دستگاه های مرتبط جمع 
شده بودند، یا حول محور حمل و نقل همه دستگاه ها جمع 

شده و محصولات شان را ارائه داده بودند.« 
ی  ر یست بوم نوآو یرساخت های ز مدیرکل دفتر توسعه ز
ی در ساماندهی  یاست جمهور ی ر معاونت علمی و فناور
ی ادامه داد: »این  ی و نوآور و توسعه زیرساخت های فناور

موضوعی شدن امکان هم افزایی و تعامل بیشتری را به 
مجموعه های دانش بنیان داده بود. نکته بعدی این بود که 
واقعا بر اساس اندازه های شرکت های دانش بنیان و نقش شان 
در اقتصاد به آنها فضا داده شده بود. امسال دستگاه های 
دولتی خیلی فضای بزرگی نداشتند و فضا به صورت جدی 
به شرکت های دانش بنیانی که در اقتصاد نقش فعال بازی 
می کنند، اختصاص پیدا کرده بود. موضوع قابل توجه این 
نمایشگاه آن بود که وقتی این شرکت ها در موضوعات مختلف 
در کنار یکدیگر قرار گرفتند، این امتیاز را فراهم کرد که هم 
شرکت ها بتوانند با یکدیگر هم افزایی کنند و هم بستر برای 

تکمیل زنجیره های ارزش فراهم شود.« 
او ادامه داد: »ما امروز در بسیاری از فناوری ها تا یک حلقه ای 
جلو آمده و و حتی به ثروت آفرینی هم رسیده ایم اما طبیعتا 
این زنجیره می تواند ادامه پیدا کند. یعنی باید بتوانیم زنجیره 
حلقه های بعدی و فناوری های جزئی تر و پایین دست تر را که 
منجر به ثروت بیشتر هم می شود، تکمیل کنیم. نکته دیگر این 
بود که وقتی مجموع شرکت های فناور حول یک محور کنار 
یکدیگر جمع می شوند، علاوه بر آنکه شرایط را ایجاد می کند 
تا بازدیدکننده و مدیر ارشد که شخص مقام معظم رهبری و 
بعد از آن وزرا هستند، بدانند که کشور در یک موضوع چه 
فناوری هایی دارد، این امکان را هم می دهد که نقاط ضعف 

را شناسایی کرد.«  
صدری مهر تصریح کرد: »یعنی در این نمایشگاه هم داشته ها 
و هم نداشته هایمان را دیدیم که در هر کدام از موضوعات 
یم؛ طبیعتا باید  و زنجیره های ارزش، چه مولفه هایی را ندار
سیاست گذاری کرده به سمت رفع آن کمبودها حرکت کنیم. 
مساله مهم اینکه مقام معظم رهبری چهار ساعت زمان کامل 
گذاشتند و از تمام غرفه ها بازدید کردند. ایشان برای تک تک 
شرکت های دانش بنیان وقت مبسوط گذاشتند و با جزئیات 

برای حل مشکلات موجود دستور پیگیری دادند.« 
مدیرکل دفتر توسعه زیرساخت های زیست بوم نوآوری معاونت 
ی در ساماندهی و توسعه  یاست جمهور ی ر علمی و فناور
زیرساخت های فناوری و نوآوری خاطر نشان کرد: »جنس غالب 
مشکلات شرکت های دانش بنیان مستقر در این نمایشگاه هم 
از جنس توسعه و صادرات بود؛ زیرا آنها شرکت هایی بودند که 
نقش جدی در اقتصاد کشور دارند. در این نمایشگاه زنجیره های 
فعال حوزه های مختلف انرژی، صنعت و معدن، حمل و نقل 
خودروسازی، سلامت، کشاورزی، صنایع دستی و صنایع خلاق، 

... حضور داشتند.«  مسکن و ساختمان و

مدیرکل دفتر توسعه زیرساخت های زیست بوم نوآوری 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در گفت و گو با »فرهیختگان«: 

بایدزنجیرهحلقههایفناوری
راتکمیلکنیم

 جلسه انتخاب مجریان طرح های فناورانه دیجی بامن، 
یکشـــنبه هشـــتم بهمن در محل ســـتاد مرکزی باشـــگاه 
پژوهشگران جوان و نخبگان برگزار شد. در این رویداد 
نیـــم      روزه، محمـــد نژادپـــور  مســـئول پردیس نـــوآوری و فنـــاوری بنیان، 
رحمان      پور به عنوان نماینده بخشی از صنعت مخابرات ایران، فربد 
رزازی معاون دانشجویی باشگاه، حمیدرضا حسین زاده مدیر پژوهش 
و پایش باشگاه، محمد ایزدی خواه مدیر طرح های پژوهشی باشگاه، 
یست بوم هوش مصنوعی  مینا هاشمیان  مسئول بخش اکوسیستم و ز
بنیان، مرتضی بنایی مسئول پلتفرم دیجی بامن، رضا عابدینی مسئول 
مجموعه رصد وآینده پژوهی دیده      بان و همچنین جمعی از دانشجویان 
یافت طرح های  دانشـــگاه آزاد و اســـاتید راهنمای آنان که متقاضی در

فناورانه دیجی بامن بودند، حضور داشتند. 
دانشـــجویان پیشـــنهاد دهنده طرح هـــا در قالـــب 14 تیـــم پژوهشـــی، 
کاندیـــدای اجـــرای 10 طرح فناورانـــه بودند. این طرح ها از بین 20 طرح 
فناورانه که از بطن مجموعه      ای از پروژه های بزرگ تحقیقاتی و صنعتی 
استخراج شده و نیاز واقعی کارفرما بود، انتخاب شده بودند و در پایان 
یابی      های  و پس از بررسی پروپوزال      های ارسالی، ارائه دانشجویان و ارز

لازم، 8 طرح برای اجرا به تیم      های فناور برتر اختصاص یافت.

   برنامه باشگاه  تربیت و راهبری پژوهشگران جوان
در بستر نیازهای واقعی پژوهشی است

ی و  ی، ضمـــن اظهـــار خرســـندی و تشـــکر از توجـــه ویـــژه پردیس نـــوآور رزاز
ی بنیان و پلتفرم دیجی      بامن در به کارگیری دانشـــجویان مســـتعد در  فنـــاور
طرح هـــای تقاضامحـــور فناورانه، افزود: »برنامه بلندمدت باشـــگاه، تربیت 
و راهبری پژوهشـــگران جوان در بســـتر نیازهای واقعی پژوهشـــی و فناورانه 
دانشـــگاه اســـت. این مســـیر هم مســـیر پژوهش دانشـــگاهی را تصحیح و 
واقعـــی می کنـــد و از بدســـلیقگی و انحراف در این موضـــوع می کاهد و هم 
به دانشجویان، به صورت عملیاتی لذت پژوهش و انگیزه یادگیری مبتنی 
، فعالیت پژوهشی را برای  بر پروژه را می      چشـــاند. دانشـــجویان در این مسیر
یت فعالیت خودشـــان آماده می کنند، در  تحویـــل بـــه یک کارفرما و با محور
عین اینکه توسط استاد مشاور طرح، راهبری، حمایت و هدایت می شوند 
یت طرح های پژوهشـــی دانشجویی  ی با اشـــاره به محور و تنها نیســـتند.« و
در باشـــگاه، طرح ها را عامل انســـجام و یکپارچگی فعالیت های پژوهشـــی 

دانشجویان دانست. 
رزازی افزود: »باشگاه، از آن دسته از طرح های پژوهشی دانشجویی استقبال 
می کند که اولا  تقاضامحور باشند، دوم اینکه پیشنهاد طرح در یک فضای 
رقابتی و با زمانبندی برگزیده شـــده باشـــد و کارفرما در انتخاب طرح دخیل 
، بیشتر از آنکه بر اساس دستاوردهای  یابی خروجی کار باشد و سوم اینکه ارز
مرسوم انتهای طرح نظیر مقاله یا اختراع یا نظایر آن سنجیده شود، بخشی 
از جریان علمی بزرگ تری محسوب شو د و لذا موفقیت کار بر اساس میزان 

مشـــارکت در جریان و شـــبکه پژوهشـــی مرتبط با طرح ســـنجیده شود. این 
مشـــارکت می تواند میزان تعامل یا ســـهم داشـــتن در رشد این جریان علمی 
باشد. با این نگاه، دانشجو در یک فضای انتزاعی به پژوهش نمی پردازد و 
 ، ارکان دیگر پژوهش نظیر کارفرما، استاد مشاور طرح، جریان علمی مستقر
همکاران با زمینه      های مشـــابه، محیط تعامل و هم افزایی و نظایر آن نیز در 
یم باشـــگاه      های همه واحدهای دانشگاهی به این  کنار او هســـتند. امیدوار
عناصر توجه داشته باشند و در وهله اول به دنبال کارفرماهایی بگردند که 
یدادهای مشـــابه و دارای صبر  ی رو تـــوان عرضـــه پروژه های خرد برای برگزار
کافی برای حصول نتیجه باشـــند. در این زمینه واحدهای دانشـــگاهی به 
دنبال تامین حمایت خرد پژوهشـــی هزینه طرح ها از ســـوی کارفرما باشـــند 
و نـــه درآمدزایـــی بـــرای واحد دانشـــگاهی یا برای دانشـــجو و اســـتاد. حتی 
صحیح      تر آن اســـت که باشـــگاه واحدها نیز با تخصیص منابع طرح های 
ی شدن این جریان مهم کمک  ، به جار دانشجویی باشگاه      ها در این مسیر
کنند و منتظر حمایت صددرصدی صنعتی برای تامین هزینه های طرح ها 
نباشند. شاید در نگاه اول این فرآیند برای کارفرما به حصول دستاورد طرح 
منجر شـــود، اما مهم تر از آن، نیروهایی را تربیت می کند که کاملا  با مســـائل 
آن صنعت خاص محشورند و بهترین همکاران آینده آن صنعت هستند. 
، دانشـــجویان ما را در محیط دانشگاهی متناسب با  ان      شـــاءالله این مســـیر
نیازهای جامعه تربیت می کند و دغدغه دانشـــجویان در زمینه اشـــتغال و 

مهارت های مورد نیاز جامعه در این زمینه را کمتر می کند.« 

   صنعت، انجام کار واقعی خود را به  دانشگاه واگذار کرد 
ی بنیـــان در گفت وگو با  ی و فنـــاور محمـــد نژادپـــور  مســـئول پردیـــس نـــوآور
»فرهیختگان« هدف از تشـــکیل این جلســـه را از ســـه منظر مورد بررسی قرار 
ی های  داد و گفت: »اولین منظر تشـــکیل اینگونه جلســـات، انتقال فناور
ی از یک عرصه زیرساخت حکومتی و دولتی به حوزه اقتصاد  فضای مجاز
مردمی است. فضای مجازی بالاترین سطح اثرگذاری و مشارکت را نزد مردم 
ی هســـتیم. یکی  دارد. ما به دنبال مردمی کردن حکمرانی در فضای مجاز
از وجوه مردمی      کردن این اســـت که کارها از شـــرکت های بزرگ خارج شـــود و 
یع       شـــود. یکی از  بین افرادی که تخصص و تبحر لازم را در کارها دارند، توز
مظاهر این قضیه، در قالب برنامه طرح های تقاضامحور پژوهشی باشگاه و 
تشکیل جلسه انتخاب مجریان طرح های فناورانه دیجی بامن شکل گرفت.« 
او منظر دوم را نقش دانشـــگاه مطرح کرد و گفت: »امروزه دانشـــگاه ها صرفا 
دانشگاه علمی نیستند، بلکه ما به سمت دانشگاه نسل 3، 4 و 5 حرکت 
می کنیم  و در متعالی ترین حالت می توانیم بگوییم دانشـــگاه نقطه اتصال 
یست است. این پنج رکن باید  جامعه، علم، صنعت، حکمرانی و محیط ز
در کنار هم قرار بگیرند و دستاورد دانشگاه باید تعامل و هم افزایی بین این 
پنج محور تعریف شود که یکی از مظاهر این موضوع در تشکیل این جلسه 
دیده شد و صنعت به مجریان دانشگاهی متصل شد. بنابراین موضوعی 
که ما سال ها با نام های مختلف برای مشارکت صنعتی دانشگاه داشتیم، 

گذار کرد.«  جلوه کرد و یک صنعت، انجام کار واقعی خود را به  دانشگاه وا
نژادپور به عنوان منظر ســـوم، ضمن اشـــاره به بیانات مقام معظم رهبری در 
بیانیه گام دوم درخصوص ورود به دومین مرحله از خودسازی، جامعه پردازی 
ی نیاز اســـت  ی تا تمدن ســـاز ی گفت که در مســـیر خودســـاز و تمدن ســـاز
دنبالـــه      ای از حلقه هـــای میانـــی بین لایه های حکمرانـــی و لایه های مردمی 
شـــکل بگیـــرد، به گونـــه      ای که ارتباطات ظرفیت های مردمی و دانشـــگاهی 
را بـــه نیازهـــا و مســـائل حکمرانی متصـــل نماید. ما چه از مظهـــر بیانیه گام 
دوم و چه از بعد دانشـــگاه های نســـل جدید و چه از منظر ارتباط صنعت 
با دانشـــگاه نگاه کنیم، اجرای اینگونه برنامه      ها، شـــکل      گیری مظهر بســـیار 
یت باشـــگاه پژوهشـــگران جوان  زیبایی از تلاقی تقاضا و تخصص با محور

و نخبگان دانشگاه آزاد اسلامی است. 
نژاد پـــور در خصـــوص ســـکوی دیجی با من اینگونه توضیـــح داد که ما برای 
ی  ایجاد یک رابطه سیستماتیک در الگوهای چندوجهی، نیاز به ساختار
پلتفرمی داشتیم. یعنی به جای ایجاد واحدهای انسانی که این ارتباطات 
را برعهـــده بگیرنـــد، ارتباطـــات واحدهای ســـازمانی را در قالب یک پلتفرم 
دنبال کردیم. این پلتفرم، همان طور که اسمش نشان می دهد، به صنعت 
ی و دیجیتالی شـــدن  و به حکمرانان و جاهایی که در حوزه فضای مجاز
 . نیازهایـــی دارنـــد، بیـــان می کند که دیجیتالی شـــدن خود را به من بســـپار
دیجی با من یک بســـتر CtoC و BtoC اســـت که به صورت سیســـتماتیک، 
متقاضی دارای مساله را در صنعت، به یک ظرفیت از جامعه بزرگ ایران 

و متخصصان برقرار می نماید. 
ی با صنعت      های  نژادپـــور در مـــورد آینـــده دانشـــگاه آزاد با توجه به همـــکار
مختلف گفت: »یک دانشجو در مقاطع مختلف تحصیلی باید حس کند 
ی که انجام می دهد مفید است. در واقع سپردن پروژه ها به دانشجوها  که کار
باعث می شود دانشجوها بتوانند در جامعه و صنعت نقش آفرینی کنند و ار 
، صنعت در کنار دانشگاه با دانشجو تعامل و هم افزایی داشته  سوی دیگر

ی متخصص آینده خود نقش ایفا کند.«  باشد و در تربیت نیرو
ی بنیان ادامـــه داد: »با وجود اینکه در این  ی و فناور مســـئول پردیـــس نـــوآور
جلســـه برخی از دانشـــجوها ترم اولی بودند، اما بخشـــی از ســـبد پروژه ها و 
ریزپروژه      هـــا در اختیـــار آنـــان قرار گرفت تا آنها نیـــز در میدان این محک قرار 
بگیرند. این ماجرا حسن      های فراوانی برای دانشجویان در بردارد، به این دلیل 
که دانشجو با نیاز واقعی در داخل صنعت مواجه می شود و مسیر آموزشی، 
پژوهشـــی و حتـــی پایان      نامه       و آینده شـــغلی اش، تحت تاثیـــر این ماجرا قرار 
می گیرد. همچنین بیان شد که این پروژه ها که در قالب طرح های فناورانه 
ارائه شـــده      اند، در بســـتر یک جریان علمی اســـت و قرار اســـت دانشجویان 
یـــان علمـــی قرار بگیرند و در ادامـــه بخش های دیگری از همین  در ایـــن جر
گذار شـــود. همچنین به دانشـــجویان، قول حمایت از این  کار نیز به آنها وا
دانشجویان در قالب شتاب دهنده      های مرتبط با بنیان داده شد که می تواند 
منجر به ارتقای مهارت های عملی توسط دانشجویان و در نهایت اشتغال 

و کارآفرینی آنها شود.« 

گفتوگو

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

تیم های دانشجویی باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان برای اجرای 8 طرح فناورانه انتخاب شدند

پیوندتقاضامحورصنعتودانشگاه
برمداردانشجو

غول های فناوری روند اخراج کارکنان را در پیش 
گرفته اند تا برخی خلأهای مالی خود را جبران کنند

موجاخراجکارکنان
غولهایفناوری
باهوشمصنوعی

تیم های دانشجویی باشگاه پژوهشگران جوان و 
نخبگان برای اجرای 8 طرح فناورانه انتخاب شدند

پیوندتقاضامحور
صنعتودانشگاه
برمداردانشجو

مدیرکل دفتر توسعه زیرساخت های زیست بوم 
نوآوری  معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 

در گفت و گو با »فرهیختگان«: 

بایدزنجیرهحلقههای
فناوریراتکمیلکنیم

مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد در گفت و گو با »فرهیختگان« 
از رشد 200 درصدی اندوخته صندوق خبر داد 

بزرگترینصندوقپژوهشکشور
باسرمایه801میلیاردی


